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Formo part de Portella i, inde-
pendentment que els pròxims 
anys segueixi més o menys vin-
culada al col·lectiu que edita la 
revista, ara digital, ja veig que 
un cop s’ha estat portellà, s’és 
portellà tota la vida. Aquesta és 
segurament una de les virtuts 
del projecte nascut ara fa deu 
anys a iniciativa d’uns entusi-
astes de l’art i de les lletres: la 
capacitat d’anar teixint xarxa al 
voltant de la cultura, en les se-
ves manifestacions més diver-
ses, i de fer-ho en aquest racó 
nostre de món.

Quan va néixer Portella, jo 
treballava de periodista en un 
periòdic del país i em pregun-
tava si hi havia a Andorra prou 
creació cultural per a una revis-
ta d’aquestes característiques. 
Una revista impecable, des del 
punt de vista del disseny però 
també dels continguts, amb 
una diversitat de plomes que 
permetia augurar un futur bri-
llant a la nova publicació. Que 
hi havia prou creació, o com 
a mínim prou creadors, es va 
anar fent evident número rere 
número. Permeteu-me aquí 
un incís: si distingeixo creació 
de creadors és perquè podem 
comprovar sovint, a les pàgi-
nes de Portella o a les seccions 
culturals dels mitjans de comu-
nicació, que una part del talent 
d’aquí s’ha de desenvolupar –o 
simplement es vol desenvolu-
par– fronteres enllà.

Un cop vaig entrar a formar 
part del col·lectiu, i espero que 
als companys no els sàpiga greu 
que desveli algunes de les inte-
rioritats del funcionament de 
la revista, vaig descobrir que hi 
havia un repositori d’idees que 

mai no s’esgota. Com no s’esgo-
ten els col·laboradors, és a dir, 
aquelles persones a qui s’encar-
reguen els articles en funció de 
l’especialitat o els interessos 
que tenen. És així que s’ha anat 
creant aquesta xarxa Portella 
al mateix temps que s’ha anat 
fent visible l’enorme potencial 
que té el país des del punt de 
vista creatiu.

Han passat gairebé tres anys 
des de l’aparició del darrer nú-
mero en paper de Portella. Tres 
anys en el qual el col·lectiu ha 
renovat una bona part dels 
membres i, sobretot, un període 
en què el projecte ha fet el salt 
defi nitiu a l’era digital. El nou 
web no és només una manera 
diferent de presentar el que van 
ser o haurien estat els contin-
guts en paper, sinó una mane-
ra diferent de concebre aquests 
continguts, aprofi tant les possi-
bilitats que ofereix l’entorn di-
gital, de naturalesa multimèdia 
i hipertextual. 

Amb tot, l’objectiu de Porte-
lla roman inalterable: Revista-
portella.ad manté l’esperit i el 
llegat dels seus fundadors, ara 
des d’una nova plataforma que 
permetrà multiplicar la visibi-
litat de les publicacions i oferir 
nous formats. Al mateix temps, 
des del col·lectiu seguirem im-
pulsant propostes relacionades 
amb el món de la cultura que 
afavoreixin l’establiment de 
xarxes de cooperació, espais de 
diàleg i d’escolta, a fi  de fer més 
visibles la literatura, el cinema, 
la música, les arts plàstiques 
i les arts escèniques, així com 
qualsevol altra expressió artís-
tica o cultural. Llarga vida a Por-
tella. Llarga vida a la cultura.

La brusca i sobtada aturada a 
l’economia que ha comportat la 
crisi sanitària ha suposat una 
violenta sacsejada a les empre-
ses del país.

Les institucions (Consell Ge-
neral i Govern) van intervenir 
ràpidament per aportar la liqui-
ditat que la interrupció de l’acti-
vitat hauria fet trobar en falta. 
Va ser una bona actuació que els 
progressistes vam compartir.

Mentrestant, l’activitat eco-
nòmica no havia experimentat 
mai una aturada semblant d’en-
çà dels anys seixanta del segle 
passat. La darrera nota publica-
da per la Cambra de Comerç ho 
confi rma.

Joan Tapia ha escrit a El Pe-
riódico (28 de maig del 2021) que 
“ (...) el contrari a empitjorar és 
millorar. Però també es pot dei-
xar d’empitjorar.” És, ben segur, 
el que li convindria a Andorra.

En plena pandèmia, el diner 
del deute públic ajuda més el 
capital que no pas l’hospital, ni  
tampoc el desenvolupament de 
l’ocupació.

La subvenció pública que s’ha 
estat fent de la suspensió tem-
poral dels contractes de treball i 
de les reduccions de jornada de 
treball s’ha utilitzat a casa nos-
tra com un immens dispositiu 
de fl exibilitat laboral i de dismi-
nució del cost del treball.

Algú s’hauria de preocupar 
del que han fet les empreses del 
diner públic que han rebut. Per-
què a partir d’aquest estiu el que 
caldrà és desenvolupar l’ocupa-
ció i la formació del personal tot 
assegurant una millor retribució 
als assalariats.

És una evidència que, com el 
de Catalunya o de les Illes Bale-
ars, el nostre turisme té un gran 
potencial, però l’estem explo-
tant molt malament perquè dei-
xem que s’organitzi amb massa 
llocs de treball poc qualifi cats i 
mal remunerats.

Ara l’objectiu principal ha 
de ser fer una despesa públi-
ca important i diferent. Convé 
planifi car un desenvolupament 
respectuós del medi ambient 
i que faci elevar el nivell de les 

retribucions salarials. Així avan-
çaríem cap a un creixement am-
pli que permetrà gradualment 
reabsorbir l’endeutament.

I aquí es troben a faltar nous 
projectes d’inversió, de reno-
vació. El desembarcament de 
Grifols, al qual dedicarem un 
comentari pròximament, no és 
pas un bon exemple en aques-
ta línia. Esperar asseguts una 
represa de l’activitat que fos un 
retorn a una situació idèntica a 
la pre-Covid tampoc és la solu-
ció, sinó que pel contrari, supo-
sa un perill important per a les 
empreses que es conformin amb 
aquest escenari.

Malgrat que la incertesa 
sobre la durada de la crisi i la 
forma o formes que agafarà 
la represa d’activitat poden 
justifi car l’actitud “d’esperar 

i veure”, aquest immobilisme 
impedirà d’anticipar i de poder 
infl uir en el futur, el que, ben 
segur, afebleix les possibilitats 
de recuperació.

Després de la pandèmia el 
turisme tornarà a animar-se. És 
molt important que aquest re-
bot, necessari per a tots aquells 
que en viuen però també pels 
que el practiquen, no es faci so-
bre bases idèntiques a les que 
teníem l’any 2019. Per disminu-
ir els impactes negatius caldrà 
dues coses. La primera, que el 
nostre sistema turístic es refor-
mi. I la segona, que els nostres 
principals operadors renunciïn 
a la lògica del “sempre més” i 
acceptin de regular els fl uxos i 
de disminuir el creixement dels 
benefi cis.

Penso, com ho hem comentat 
des del Centre d’Estudis i Recer-
ca Socialdemòcrata en el nostre 
estudi de l’evolució dels micro-
estats europeus, que el sector 
turístic és el nostre petroli en el 
sentit que constitueix una enor-
me riquesa heretada.

Perquè és una evidència que, 
com el de Catalunya o les Illes 
Balears, el nostre turisme té 
un gran potencial, però l’estem 
explotant molt malament per-
què deixem que s’organitzi amb 
massa llocs de treball poc qua-
lifi cats i mal remunerats. Hi ha 
símptomes que el turisme del 
país està malalt i desmanegat.

No serveix de res aixoplu-
gar-se sota una secreta espe-
rança que tornarem a estar com 
abans, tot negant la realitat.

Hem de buscar un nou horit-
zó pel futur d’Andorra.

Algú s’hauria de 
preocupar del que 
han fet les empreses 
amb els diners rebuts
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